
27zaterdag 11/05/2024DeMorgen.

Zak

Gevangeniswezen

Bob Van den Broeck 
is administrateur-generaal 
van het Agentschap Justitie 
en Handhaving.

Ik lever mijn kind niet uit aan  
een Belgische gevangenis

E en man belandt in een Gentse 
cel. Zijn misdaad? Geen.

Na enkele kleine diefstallen 
oordeelde de rechter dat de 
man mentaal ziek is en niet 

verantwoordelijk geacht kan wor-
den voor zijn daden. Hij hoort 
niet thuis in de gevangenis. Hij 
moet eigenlijk in een gespeciali-
seerde zorginstelling terechtkomen 
waar zijn ziektebeeld in kaart 
wordt gebracht en behandeld. 
Maar daar maken we geen plaats 
voor. Net als zo’n 1.000 anderen 
belandt hij in de gevangenis, waar 
zorg bijzonder schaars is. De man 
gaat er fel op achteruit, weigert de 
cel te verlaten en neemt zijn medi-
catie niet. Alarmsignalen blijven 
zonder gevolg of worden afgedaan 
als ‘komedie’.

Zijn lot? Cipiers treffen hem in 
coma aan in de cel. Reanimatie in 
het ziekenhuis komt te laat. Pizza-
koerier Amah Ayité sterft onder 
toezicht van het gevangeniswezen. 
Hij werd 28 jaar.

Als administrateur-generaal van 
het Agentschap Justitie en Hand-
having heb ik veel gevangenissen 
bezocht en de ellende ervan erva-
ren. Via mensen van onze afdeling 
‘Hulp- en dienstverlening aan gede-
tineerden’ ken ik de verhalen die 
schuilgaan achter de talloze veroor-
delingen die ons land al opliep we-
gens onmenselijke behandeling. 
Verhalen als dat van Amah Ayité. 
Er zijn er zo veel meer. Wanneer ze 
de media halen, zijn het toevals-
treffers.

Ik wens het u niet toe maar stel 
het u eens voor. Uw kind komt in 
de gevangenis terecht. Als geïnter-
neerde, als gevangene, als verdach-
te. Het kan iedereen overkomen. 
Wat voor omgeving willen we dan 
voor onze ontspoorde of zieke kin-
deren?

Een plaats waar hij tot inzicht 
kan komen. Een plaats waar hij ge-
dwongen wordt om zijn leven terug 
op de rails te krijgen. Een plaats 
waar hulpverlening van professio-
nelen en vrijwilligers de kans krijgt 

om hun werk te doen. Omdat zij 
wel in hem geloven en hem de kan-
sen geven die u niet meer kan bie-
den als machteloze ouder. Ja toch?

De realiteit is anders. Vandaag is 
diezelfde gevangenis een plaats 
waar hij alleen meer inzicht in cri-
minaliteit gaat krijgen. Waar hij  
onder druk zal gezet worden om 
drugs binnen te smokkelen. Een 
plaats waar hij gedwongen wordt 
om te overleven in onmenselijke 
omstandigheden. Waar hij gestoc-
keerd wordt als een voorwerp en 
niet als mens. Een plaats waar 
drugs een ontsnappingsroute is om 
even uit de ellende te raken. Een 
plaats waar zijn leven in gevaar is.

Dat is waar we vandaag als sa-
menleving voor staan. Kan u zich 
de angst voorstellen waar ouders, 

partners, broers en zussen van ge-
detineerden in leven? Ik weet wel, 
wie zijn gat verbrandt moet op de 
blaren zitten. Maar blaren krijgen 
de kans om te genezen. Zo’n 70 
procent van de gevangenen die er 
vandaag zitten, zullen er ooit terug-
keren.

Ik heb het mij voorgesteld wat ik 
zou doen als mijn kind in een Belgi-
sche gevangenis dreigt terecht te 
komen. In menig ander Europees 
land zou ik vertrouwen ‘kunnen’ 
hebben in het systeem en geloven 
dat hij in goede handen is. Maar als 
mijn kind hier in de cel terecht zou 
komen, kocht ik hem een vlieg-
ticket naar een land dat niet uitle-
vert aan België. Vreemd genoeg 
zou dat ethisch en menselijk de 
juiste keuze zijn.
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Onderwijs

Jos Van Der Hoeven
is gewezen secretaris- 
generaal van  
onderwijs  vakbond COC.

Luister naar de echte 
experts, die het beste 

van zichzelf geven

O nderwijsexpert Dirk Van 
Damme schreef in deze 
krant dat de Vlaamse rege-
ring en de sociale partners 
er de voorbije jaren niet in 

geslaagd zijn om de vele noden 
van de leraren te lenigen. Hij 
geeft drie voorbeelden: de star-
ters, de bekwaamheidsbewijzen 
en de prestatieregeling. Enkele 
kanttekeningen.

Eén. Startende leraren moe-
ten aangeworven worden voor 
een volledig schooljaar om de 
job ter plekke onder de knie te  
krijgen. Gewezen onderwijsmi-
nister Marleen Vanderpoorten 
(Open Vld) deed dit voorstel 20 
jaar geleden ook al. Daarom or-
ganiseerde zij vervangingspools. 
Startende leraren werden aange-
worven voor een volledig school-
jaar en verwierven zo expertise, 
zowel tijdens periodes van ver-
vangingen als periodes daarbui-
ten. Vanderpoortens opvolger, 
Frank Vandenbroucke (Vooruit), 
schafte  als eerste besparings-
maatregel de vervangingspools 
af. Vandenbrouckes kabinetschef 
was... Dirk Van Damme.

Twee. Het huidige systeem 
van bekwaamheidsbewijzen 
moet volgens Van Damme ver-
dwijnen. Een school moet er zelf 
over kunnen oordelen of een le-
raar over de nodige kennis en 
vaardigheden beschikt. Met zijn 
voorstel suggereert Van Damme 
dat men nu in Brussel bepaalt of 
iemand bekwaam is of niet. Dat 
is pertinent onjuist. De vrijheid 
die scholen inzake aanwervin-
gen hebben, is groot maar niet 
oneindig. Bij goede toepassing is 
het huidige systeem voor de di-
recteurs toch een eerste hulp bij 
de aanwerving, als een eerste 
vorm van garantie voor inhoude-
lijk kwaliteitsvol onderwijs. 

Drie. Alle taken die de leraar 
nu vervult, moeten erkend en 
gewaardeerd worden. Daarom 
wordt de 38-urige werkweek 
voorgesteld, en het vastgelegde 
aantal contacturen losgelaten.
Deze discussie werd al gevoerd. 
Eerst in 1989 en daarna in 2006, 
onder minister Vandenbroucke 
en de genoemde kabinetschef. 
Na diepgaande discussies werd 
een akkoord gesloten. Dat hield 
in dat de contacturen bleven 
omdat de zwaarte van iedere 
lesopdracht onmogelijk te meten 
was (dezelfde conclusie als in 
1989) en de instellingsgebonden 
opdrachten werden geïntrodu-
ceerd. De taken van een leraar in 
en buiten de klas werden voort-
aan geconcretiseerd in een func-
tiebeschrijving. Blijkbaar is het 
de Commissie van Wijzen ont-
gaan dat een deel van hun voor-
stel al werd gerealiseerd. 

Je moet geen expert zijn om te 
weten dat door de loslating van 
het aantal contacturen de werk-
druk zal verhogen. Als je die 

echt wilt verlagen, moet er ook 
een begrenzing komen van de 
instellingsgebonden opdrachten. 
Uit latere interviews bleek dan 
ook nog dat men het cijfer 38 in 
de woorden ‘38-urige werkweek’ 
niet letterlijk mocht nemen. Hoe 
ernstig is dat? In deze context 
toch nog volgende suggestie: leg 
je oor eens te luisteren bij de ho-
gescholen en luister hoe daar 
omgegaan wordt met het princi-
pe dat een voltijdse opdracht 
een 100-procentopdracht is, en 
hoe deze 100 procent van jaar 
tot jaar aangepast wordt. 

Dan is er nog de rechtspositie-
regeling van het personeel 
(waaronder de vaste benoeming, 
red.), die volgens Van Damme op 
de schop moet. Ze is immers 30 
jaar oud en in een heel andere 
context vormgegeven. Getuigt 
het niet van kwade wil om er 
niet bij te vermelden dat zij ieder 
jaar werd aangepast aan de ver-
nieuwde context en ook aan re-
gels van ‘modern personeelsbe-
leid’? Het evenwicht van rechten 
en plichten is wél overeind ge-
bleven. Dat fundament mag on-
der geen beding onderuitge-
haald worden!

Onderwijsacties moeten geen 
verloren gegaan verleden in ere 
houden, zoals Dirk Van Damme 
beweert, maar zijn nodig om 
niet nog meer verloren te laten 
gaan door ondoordachte en on-
uitgewerkte voorstellen van de 
Commissie van Wijzen. Ze heb-
ben als doel de overheden te 
doen luisteren naar de echte on-
derwijsexperts, zij die iedere dag 
het beste van zichzelf geven. Zij 
willen niet dat er maatregelen 
worden genomen die de onder-
wijskwaliteit nog meer doen da-
len en die ook de aantrekkelijk-
heid van het beroep doen 
verminderen. 

De echte onderwijsexperts 
willen alleen werkbaar werk in 
een werkbaar kader. Dat is werk 
dat focust op hun kerntaken en 
dat echt begrensd is in omvang, 
en dit in een kader dat hen plich-
ten oplegt maar ook rechten 
geeft. Zij vragen respect voor 
hun werk, voor het gegeven 
woord en voor gesloten akkoor-
den. Dat mag geuit worden in 
woorden, maar moet vooral 
zichtbaar zijn in daden.
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